
Dra$	Minutes	for	AGM	August	26th	2023	

Called	to	order:	
A,endance:		members	in	person,			members	on	Zoom	

1. Introduc:on		1003	hrs	

Caitlin	started	with	explana:on	of	the	rules	and	Zoom	func:onality.	

John	Leech	–	The	mee:ng	will	be	bilingual.	We	will	proceed	with	English	but	members	are	
welcome	to	ask	ques:ons	in	either	official	language.	We	acknowledge	that	our	Lake	is	in	
tradi:onal	Algonquin	territory;	we	seek	to	nurture	our	rela:onship	with	our	Indigenous	
members	and	neighbours,	and	to	share	responsibility	for	their	homelands.	

Laura	and	Ma,	are	providing	technical	support;	Laura	outlined	protocol	for	the	Zoom	conduct	

The	agenda	was	adopted	–	Bob	Dorion	and	seconded	by	Ian	Arnold.	Carried.	

2. La	parole	à	nos	invités	/Remarks	From	Our	Guests	

Unfotunately,	our	Councillor	Pierre	Lebel	was	unable	to	a,end	to	represent	the	Municpality.	

3. Compte	rendu	de	l’Assemblée	générale	28	août/	Record	of	the	General	Mee6ng	held	28	
Aug	2023.	

There	have	been	no	comments	on	the	last	AGM.	Acceptance	moved	by	Bob	Dorion,	seconded	
by	Ian	Rutherford.	Carried	

4. Rapport	annuel	/	Annual	Report		
A]er	a	‘Thank	You”	for	the	large	Green	Fund	received	from	the	Municipality,	the	report	covered	
the	specific	categories	described	in	our	three-year	plan.	

4.a.	Educa:on.	
Boa:ng	guidelines	distributed	door-to-door,	periodic	emails	to	emphasize	important	points.	
Our	website	con:nues	to	develop	under	the	guidance	of	Stuart	Fraser	who	has	made	huge	

contribu:ons	to	our	Associa:on.	
Phil	Allen	added	that	he	no:ced	that	informa:on	passing	was	be,er	than	in	the	past.	

Thanks	to	Phil	for	his	help.	

4.b.	Water	Tes:ng.	
In	addi:on	to	the	RSVL	mandated	tests	(Total	P,	Chlorophyll	A,	Dissolved	Carbon	and	

transparency,	all	done	at	the	deepest	part	of	the	lake)	we	have	con:nued	E.coli	sampling	
(swimming)	and	Total	P	in	the	Ruisseau	Parent;	we	have	requested	that	the	Municipality	
undertake	this	la,er	item.	

WE	HAVE	BEEN	ABLY	SUPPORTED	IN	THIS	ACTIVITY	BY	A	TEAM	LED	BY	EMMA	DOORLY;	Many	
THANKS	to	the	team.	



Conclusions:	E.coli	(swimming)	all	excellent	except	in	Ruisseau	Parent;	Total	Phosphorous,	in	
mesotrophique	range,	except	of	course	in	the	Ruisseau	Parent	(HYPER-eutrophic).		THE	LATTER	
TWO	HAVE	BEEN	REPORTED	TO	THE	MUNICPALITY	AS	THEY	ARE	A	PUBLIC	HEALTH	DANGER.	

Results	posted	as	received	at	h,ps://www.lacgauvreau.ca/Protect_Lake/Monitoring/		

Comments	were	made	on	a	trend	of	improving	results;	it	may	be	because	of	the	Responsible	
Boa:ng	Guidelines,	but	more	results	are	need	to	make	conclusions.	

Ques:ons	on	whether	the	Municipality	was	going	to	inspect	sep:c	systems	again.	Answer,	
yes;	we	hope	star:ng	this	year.	

Lively	discussion	on	the	implica:ons	and	the	many	factors	that	could	affect	the	results.	

4.c.	Quality	Assurance/Scien:fic	Advice	
Thanks	to	the	large	grant	from	Fonds	Vert.	Our	Co-President	has	been	leading	an	effort	to	

revive	this	key	effort	to	solve	one	of	our	long-standing	problems.	Rink	described	the	background	
and	partners	involved	in	a	project	to	re-meander	Ruisseau	Parent	or	construct	a	filtering	
wetland.		This	has	the	poten:al	to	significantly	reduce	the	pollu:on	reaching	our	lake.		Several	
remarks	praised	this	key	new	project.	

5. Administra:on	de	L’Associa:on/Associa:on	Administra:on	

Finances	–	Budget	was	reviewed.	Financial	Statement	for	2021	and	2022	budget	was	presented.	
Posted	on	website.		Acceptance	moved	(John	Shaughnessy)	and	seconded	(Doug	Robbie);	
carried	
	Thank	you	to	John	Shaughnessy	for	his	efforts	and	service	over	the	years.		Chris:na	McNiven	
will	be	the	new	Treasurer.		The	books	were	audited	by	Tom	Booth	last	year.		

Board	of	Directors	candidates:	
	 There	are	more	candidates	than	there	are	posi:ons	on	the	board.		

Vo:ng	will	last	for	48	hours	star:ng	Friday	and	Saturday	of	the	coming	week.	An	email	
will	be	sent	to	all	eligible	voters	with	biographies	and	instruc:ons	for	vo:ng.	Mo:on	
passed.		

Any	ques:ons	from	the	candidates	will	be	sent	to	them	so	they	can	answer.		

The	ourlow	creek	has	been	blocked	again.	A	message	has	been	sent	to	the	volunteer	crew	that	
unblocked	it	last	year.	(Note:	creek	unblocked	on	4	September)	

6. Divers	/	Other	Business	
No	other	business	

7. Levée	de	l’Assemblée	/	Adjournment	
Mo:on	to	adjourn	by	Leanne	Olson	at	1549.	Carried	

https://www.lacgauvreau.ca/Protect_Lake/Monitoring/


Projet	de	procès-verbal	de	l'AGA	du	28	août	2022	

Appelé	à	l'ordre	:	
Présence	:	15	membres	en	personne,	30	membres	sur	Zoom	

1.	Présenta:on	2:30	

Caitlin	a	commencé	par	expliquer	les	règles	et	la	fonc:onnalité	Zoom.	

John	Leech	–	La	réunion	sera	bilingue.	Nous	allons	procéder	en	anglais,	mais	les	membres	sont	
invités	à	poser	des	ques:ons	dans	l'une	ou	l'autre	des	langues	officielles.	Nous	reconnaissons	
que	notre	lac	est	en	territoire	tradi:onnel	algonquin;	nous	cherchons	à	entretenir	nos	rela:ons	
avec	nos	membres	et	voisins	autochtones	et	à	partager	la	responsabilité	de	leurs	terres	natales.	

L'ordre	du	jour	est	adopté	–	John	Shaughnessy	et	appuyé	par	Doug	Robbie.	Porté.	

2.	La	parole	à	nos	invités	/	Remarques	de	nos	invités	

Maire	Lamoreaux	:	
Il	y	a	eu	des	problèmes	de	personnel	qui	nous	ont	empêchés	d'appliquer	les	règlements	dans	
toute	la	municipalité.	Nous	avons	un	nouvel	inspecteur	qui	travaille	sur	les	inspec:ons	et	une	
agente	de	développement	durable	(Madelaine	Rouleau)	qui	travaille	maintenant	avec	la	
municipalité.	
Le	Fonds	Vert	est	en	cours	et	l'associa:on	est	invitée	à	postuler.	Les	problèmes	avec	le	camping	
du	lac	Gauvreau	seront	traités	sous	peu.	Les	tests	d'eau	dans	le	Ruisseau	Parent	seront	
également	abordés	par	la	municipalité.	Les	règlements	sont	en	cours	de	remaniement	et	divers	
règlements	environnementaux	seront	examinés	et	révisés	au	cours	de	la	prochaine	année.	

John	Leech	–	L'associa:on	a	testé	l'eau	du	lac	et	du	ruisseau	Parent.	Les	niveaux	de	phosphore	
sont	plus	élevés	dans	le	ruisseau	que	dans	le	reste	du	lac.	Nous	n'avons	pas	encore	reçu	notre	
subven:on	annuelle.	Monsieur	le	Maire	précise	que	ce	sera	à	l'ordre	du	jour	de	la	prochaine	
réunion.	

Ques:ons	:	-	Y	a-t-il	d'autres	associa:ons	de	lac	faisant	le	même	genre	de	travail	que	la	nôtre	?	
Poussent-ils	assez	fort	pour	améliorer	la	situa:on	de	leur	lac	?	Poussons-nous	assez	fort	pour	
que	cela	change	?	

Le	maire	dit,	oui,	il	y	a	au	moins	une	douzaine	d'associa:ons	de	lac	qui	travaillent	à	des	degrés	
divers	d'engagement	par	rapport	au	lac	Gauvreau.	

John	Leech	–	Il	y	a	des	réunions	périodiques	avec	d'autres	associa:ons	;	le	prochain	est	le	15	
septembre.	

3.	Compte	rendu	de	l'Assemblée	générale	du	23	octobre/	Compte	rendu	de	l'Assemblée	
générale	tenue	le	23	octobre	2021.	



Il	n'y	a	eu	aucun	commentaire	sur	la	dernière	assemblée	générale.	Mo:on	proposée	et	
appuyée.	Approuvé	

4.	Rapport	annuel	/	Annual	Report	

Le	plan	triennal	est	affiché	sur	le	site	Web.	

L'associa:on	s'est	réunie	6	fois.	Nous	avons	développé	notre	site	Web	et	distribué	des	lignes	
directrices	pour	la	naviga:on	de	plaisance.	Cathy	a	dit	qu'elle	n'avait	pas	reçu	les	direc:ves	de	
naviga:on	responsable.	

Analyse	de	l'eau	-	Notre	demande	d'adhésion	au	RSVL	a	été	acceptée.	L'associa:on	a	testé	le	
phosphore	total	et	E	coli	dans	le	lac	et	à	Parent	Creek.	La	qualité	de	la	baignade	est	bonne	à	
excellente,	à	l'excep:on	de	Parent	Creek,	qui	n'est	pas	sûr.	Tous	les	résultats	ont	été	publiés	sur	
le	site	web	de	l'associa:on.	Il	y	a	des	problèmes	de	proliféra:on	de	cyanobactéries,	mais	rien	
n'a	été	observé	ce,e	année.	

Cathy	–	La	qualité	de	l'eau	change-t-elle	?	
-E	coli	-	l'eau	reste	la	même	
-Phosphore	-	est	similaire	au	cours	des	deux	dernières	années	

Rink–	La	turbidité	et	le	myriophylle	flo,ant	ont	été	réduits	ce,e	année.	Cela	peut	être	dû	aux	
direc:ves	de	naviga:on	responsable.	

John	L	–	ABV	de	7	n'a	pas	été	aussi	disponible	pour	nous	ce,e	année	

Restaura:on	du	li,oral	–	15	propriétés	ont	été	dotées	de	plus	de	300	plantes.	

Ques:on	Cathy	–	Le	lac	se	remplit?	

John	L	–	la	vitesse	d'eutrophisa:on	dépend	du	niveau	d'éléments	nutri:fs	du	lac.	
Arrêter	le	flux	de	nutriments	dans	le	lac	est	la	plus	grande	mesure	que	nous	puissions	prendre	
pour	prévenir	l'eutrophisa:on.	

Myriophylle	
La	philosophie	de	la	préven:on	de	la	propaga:on	a	été	de	garder	les	gens	hors	des	zones	pour	
empêcher	la	propaga:on.	
Le	ministère	de	l'Environnement	dit	que	nous	pouvons	re:rer	le	myriophylle	du	lac	en	u:lisant	
des	méthodes	manuelles.	Le	groupe	de	travail	myriophylle	a	testé	un	produit	râteau	qui	
fonc:onne	bien	et	enlève	les	mauvaises	herbes	par	les	racines.	Malheureusement,	les	règles	de	
suppression	ont	été	interprétées	comme	signifiant	qu'un	maximum	de	25	m2	peut	être	
supprimé	pour	l'ensemble	du	lac	et	non	par	propriété.	Nous	préconisons	une	approche	plus	de	
bon	sens.	



La	toile	de	jute	a	été	difficile	car	la	boue	recouvre	la	toile	de	jute	et	les	mauvaises	herbes	
poussent	dessus.	

Les	direc:ves	de	naviga:on	responsable	ont	été	créées	comme	un	compromis	entre	les	
plaisanciers	et	les	écologistes.	La	plupart	suivent	les	direc:ves,	mais	certains	ne	le	font	pas.	

Cathy	-	Elle	comprend	que	la	boue	doit	être	conservée	au	fond,	mais	certaines	zones	du	lac	ont	
des	aérateurs	pour	aider	à	décomposer	la	boue.	L'aéra:on	devrait	être	faite	à	grande	échelle	
pour	améliorer	la	qualité	de	l'eau.	

Rink	De	Lange	–	L'aéra:on	ne	fait	pas	une	grande	différence,	même	lorsqu'elle	est	effectuée	à	
grande	échelle.	L'objec:f	principal	est	de	réduire	la	quan:té	de	nutriments	entrant	dans	le	lac.	

Tom	–	La	principale	source	de	nutriments	provient-elle	du	ruisseau	?	

Jean	L	-	Oui.	La	restaura:on	des	berges	a	amélioré	les	choses	mais	le	ruisseau	est	la	principale	
source	de	nutriments.	Nous	avons	cherché	à	créer	une	zone	humide	pour	filtrer	les	nutriments	
avant	qu'ils	n'entrent	dans	le	lac.	

Rink	-	La	restaura:on	du	rivage	est	toujours	une	tâche	essen:elle	pour	filtrer	les	nutriments	
avant	d'entrer	dans	le	lac.	Nous	devons	également	vérifier	les	systèmes	sep:ques	sur	le	lac	pour	
nous	assurer	qu'ils	ne	contribuent	pas.	

Ques:on	–	les	oies	mangent-elles	le	myriophylle	?	

John	L	:	-	Pas	dans	une	mesure	significa:ve.	

Rink	de	Lange	–	Les	oies	sont	a~rées	par	les	pelouses	du	lac.	

Cathy	–	Essayons-nous	de	décourager	les	oies	?	

Pa:noire	de	Lange	–	Ce	n'est	pas	l'habitat	naturel	des	oies.	

John	L	–	L'année	prochaine,	nous	poursuivrons	nos	efforts	et	nous	nous	dirigerons	vers	un	
traitement	plus	direct	du	myriophylle.	

5.	Administra:on	de	l'Associa:on/Associa:on	Administra:on	

Finances	–	Le	budget	a	été	revu.	Les	états	financiers	pour	2021	et	le	budget	2022	ont	été	
présentés.	Publié	sur	le	site	web..	Accepta:on	proposée	(John	Shaughnessy)	et	appuyée	(Doug	
Robbie);	porté	
		Merci	à	John	Shaughnessy	pour	ses	efforts	et	ses	services	au	fil	des	ans.	Chris:na	McNiven	sera	
la	nouvelle	trésorière.	Les	livres	ont	été	audités	par	Tom	Booth	l'année	dernière.	

Candidats	au	conseil	d'administra:on	:	



Il	y	a	plus	de	candidats	que	de	postes	au	conseil.	
Le	vote	durera	48	heures	à	compter	du	vendredi	et	du	samedi	de	la	semaine	à	venir.	Un	e-mail	
sera	envoyé	à	tous	les	électeurs	éligibles	avec	les	biographies	et	les	instruc:ons	pour	voter.	
Mo:on	adoptée.	

Toutes	les	ques:ons	des	candidats	leur	seront	transmises	afin	qu'ils	puissent	y	répondre.	

Le	ruisseau	de	sor:e	a	de	nouveau	été	bloqué.	Un	message	a	été	envoyé	à	l'équipe	de	
bénévoles	qui	l'a	débloqué	l'année	dernière.	(Remarque	:	ruisseau	débloqué	le	4	septembre)	

6.	Other	Business	/	Autres	affaires	
Aucune	autre	entreprise	

7.	Levée	de	l'Assemblée	/	Ajournement	

Mo:on	d'ajournement	présentée	par	Leanne	Olson	à	15	h	49.	Adoptée	


